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PREDMET: Odgovor na zastupnidko pitanje - dostavlja se

Veza: Akt Tajnika Vlade Federacije BiH broj: 03-04-1037-1 0124 od
31.05.2024.godine

Po5tovana/i,

Federalno ministarstvo zdravsfua zaprimilo je akt Tajnika Vlade Federacije Bosne i

Hercegovine broj:03-04-1037-10124 od 31.05.2024.9odine, sa zastupniCkim pitanjem
zastupnika Marijana Marjanovi6a na koje se traZi odgovor. Naime, Marijan Marjanovi6
zastupniik u Zastupnidkome domu Parlamenta Federacije Bosne i Hercegovine, je na
redovitoj sjednici Zastupni6kog doma Parlamenta Federacije BiH odrianoj
28.05.2024.9odine uputio zastupnidko pitanje iz oblasti zdravstva.

S tim u svezi, u privitku akta dostavljamo Vam odgovor Federalnog ministarstva
zdravstva.

S po5tovanjem,

MINISTAR

Dr. Ned iljko Rimac

PRILOG:
- Kao u tekstu L

PilhMOrs.l6d. Brol'-..-

34q-aL-a5l4

Adresa: Mar5ala Tita 9, 7 I 000 Sarajevo Tel: +387 33 22 66 35, Fax: +387 33 22 66 37 www. fmoh.gov.ba e-mail: kab.moh@bih.net.ba

BO*{IU, }

8AR



BOSNA I HERCEGOVINA
FEDERACIJA BOSNE I HERCEGOVINE

FEDERALNO MINISTARSTVO ZDRAVSTVA

BOSNIA AND HERZEGOVINA
FEDERATION OF BOSNIA AND HERZEGOVINA

FEDERAL MINISTRY OF HEALTH

ODGOVOR
NA ZASTUPNIEKO PITANJE MARJANA MARJANOVICA

ZASTUPNIKA U ZASTUPNIEKOM DOMU
PARLAMENTA FEDERACIJE BOSNE t HERCEGOVTNE

Sar{evo, travanj 2024. godine



2

Marjan Marjanovid, zastupnik u zastupnidkom domu Parlamenta Federacije
Bosne i Hercegovine, na 11. redovnoj sjednici Zastupniekog doma Parlamenta
Federacije BiH odrZanoj 28.05.2024.godine postavio je zastupni6ko pitanje:

,Po5tovani, kako se nedavno obilje2io dan medicinskih sestara, uz redovito eestitanje i

isprazne pri6e na cijelom teritorUu BiH.Zanima me hodete li do sljede6eg dna sestrinstva
donijeti pravilnik o spec|alizacijama u sestrinstvu i primaljstvu?"

Na postavljeno zastupni6ko pitanje Federalno ministarstvo zdravstva daje
sljedeCi

ODGOVOR

U okviru Projekta ,,Jadanje sestrinstva u BiH" koji se u Bosni iHercegovini, u suradnji sa

Federalnim ministarstvom zdravsfua provodi unazad desetak godina, uz financijsku

podr5ku Vlade Svicarske, a putem implementacione jedinice FaMl, tijekom 2022 godine

kroz Komponentu 3 Projekta-Javno obrazovanje u sestrinstvu provedena je procjena

potreba za specijalizacijama medicinskih sestara. Kroz ovo istraZivanje dobijeni su

odgovaraju6i rezultati, kao i zaklju6ci glede definiranja, organiziranja i provedbe

specijalizacija za sestrinstvo u Federaciji BiH.

Gore pomenuto istra2ivanje ukazuje da je planiranje specijalizacija medicinskih sestara-

tehni6ara u Federaciji BiH neophodno, takoder je istaknuto da je jednako vaZno

definirati vrste specijalizacija koje su potrebne, te tko 6e provoditi specijalizacije, ho6e li

to biti obrazovne institucije (fakulteti zdravstvenih studija) ili kliniCki centri ili kombinacija.

Nadalje, istraZivanje ukazuje da je vaZno takotler imati jedinstven nastavni plan i

program uskladen prema EU direktivama, te se voditi zemljama koje imaju dosadainju

dobru praksu. Sustav sestrinskog obrazovanja u Federaciji BiH zastupljen je na

detverogodi5njem srednjoSkolskom obrazovanju, preddiplomskom obrazovanju

(struinom ili sveueili5nom), te diplomskom obrazovanju (magistarski studij), ali u nekim

zemljama su prisutne i horizontalne edukacije, u obliku specijalistiekih smjerova.

Proudavaju6i primjere organizacije u zemljama EU i SAD-a, istiCu se dobri primjeri

organiziranog sustava sestrinskog obrazovanja. Razine obrazovanja se opisuju jasno

odredenim kompetencijama i potrebom na trZi5tu rada. Ukoliko se bude odstupalo od
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ove dobre prakse, mogude je da u daljnjoj bududnosti imamo problem sa

hiperprodukcijom specijalista, te sa kompetencijama izmedu razlieitih obrazovanja

medicinskih sestara-tehnidara, samim tim problem sa nostrifikacijom, tj. priznavanjem

diploma izmeclu driava, Sto moZe 6initi veliki problem medicinskim sestrama-

tehnidarima koji migriraju.

Nadalje, u ovom provedenom istraZivanju, od ukupno 45 anketiranih ustanova, njih

55.6% smatra da postoji potreba za specijalizacijama, dok preostalih 44.4olo ustanova se

izjasnilo da u njihovim ustanovama ne postoji potreba za specUalistima. Pregledom

izjaSnjavanja ustanova o potrebnim pojedinainim specijalizac|ama, najizraienije su

potrebe u podrudju sestrinstva u zajednici nakon 6ega slijede specijalizacije u podrueju

zdravstvene njege u obitelji ipalUativnoj njezi te mentalnom zdravlju ipedijatr|i .

Od 37 ustanova s razine primarne za5tite, podjednak je omjer ustanova koje

specualizacije medicinskih sestara smatraju potrebnim (51.4o/o) i onih koje, za vlastitu

ustanovu ne smatraju potrebnim provedbu specijalizacija (48.60lo). Nadalje, na nivou

sekundarne zdravstvene zaStite, cetvrtina anketiranih ustanova ne iskazuje potrebu za

medicinskim sestrama specijalistima u odnosu na 7 5o/o smatraju specijalizacije

potrebnim. NajizraZenija je potreba za specualistima zdravstvene njege u obitelji , zatim

palijativnoj njezi, u pedijatriji , te na internom odjelu.Takotler, uoeava se izralenqa

potreba za specijalistima u onkologiji i hitnim stanjima

Oio ustanova ima potrebu za specUalizacijama, ali navode pote5kode u financijskom

izno5enju edukacije medicinskih sestara zbog uvodenja njihovih zamjena, te navode i

probleme u zadrzavanju kadra zbog njihova napuStanja radnih mjesta. Navode da su na

ovo pitanje odgovarali aproksimativno, posebno nagla5avaju6i da nije u potpunosti jasno

koje usluge daje medicinska sestra sa zavr5enim srednjo5kolskim, a koje ona s

visoko5kolskim obrazovanjem, a Sto upu6uje na potrebu jasnijeg definiranja

kompetencija sestara sa srednjim odnosno visokim obrazovanjem.

lstraZivanje, takode ukazuje da je u Federaciji BiH neizbjeZno razviti sestrinsku profesiju

u kontekstu specUalizacija, na temelju primjera dobre prakse iz inozemstva, gdje veeina

zemalja u razvijenom svijetu ima razvijene specijalizacije medicinskih sestara-tehni6ara,

kao i pravnu osnovu za uvodenje specijalizacija za sestrinstvo.

Gore navedeni rezultati istraZivanja predstavljaju osnovu za naredne aktivnosti

Federalnog ministarstva zdravstva vezano 2a dalji razvoj kapaciteta u sestrinstvu u

Federaciji BiH, uz uvaZavanje dobrih praksi iiskustava u okruZenju, prateei EU direktive,

te cijenedi stru6ni stav sestrinske struke u Federaciji BiH.
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Pored gore navedenog istrazivanja, Federalno ministarstvo zdravstva je takotle u

suradnji sa FaMl organizacijom u okviru Projekta, pokrenulo aktivnosti na formiranju

sestrinske komore na federalnoj razini. ovo iz razloga zakonom definiranih obveza o

neophodnosti formiranja federalne sestrinske komore, kao i zbog neophodnih strucnih

preporuka od strane iste glede uvodenja specijalizacija za sestrinstvo u smislu vrste i

du2ine trajanja specijalizacija, strukture i sadrZaja specijalizacija, na6ina organizacije

spec|alizacija i sli6no. Federalna sestrinska komora, i pored podr5ke Federalnog

ministarstva zdravstua i Projekta jaeanja sestrinstva u BiH jo5 uvijek nije formirana, a

neophodna je za dalje jadanje sestrinske struke.

Napominjemo, da je Federalno ministarstvo zdravstva u svom programu ,ada za

trogodiSnji period planiralo aktivnosti glede revizije postoje6ih odnosno donoSenja novih

zakona o zdravstvenoj zastiti i zdravstvenom osiguranju, a Sto de podrazumjevati i

izradu odgovarajudih novih provedbenih propisa. Federalno ministarstvo zdravstva je

zaprimilo i incijativu za dono5enje novog Zakona o sestrinstuu i primaljstvu od strane

Upravnog odbora Komore medicinskih sestara i tehnieara Hercegbosanske Zupanije s

obrazloZenjem da se navedeni postoje6i zakon mora uskladiti s novim obrazovnim

sustavom, kompetencijama, duZnostima, kontrolom kvalitete, strucnim nadzorom i

sestrinskim specijalizacijama, te 6e se ova inicijativa svakako uzeti u razmatranje iu
kontekstu razvijanja programa specijalistidkog usavr5avanja sestara, a Sto je i jedan od

zakljudaka Konferencije o sestrinstvu u Bosni i Herecgovini.

Glede svega gore navedenog, Federalno ministarsfuo zdravstva Ce, sukladno sa svojim

nadleZnostima nastaviti koordinirati struene udruge i postojece formirane komore na

razini kantona do formiranja komore na federalnoj razini, a u svezi definiranja programa

sestrinskih specualizacija, kao isve Projektom Jatanja sestrinstva u BiH, planirane

aktivnosti glede inkorporiranja do sada uradenih standardnih operativnih procedura za

sestre koje rade na svim razinama zdravstvene zastite (SOP-ovi) u standarde i

normative zdravstvene za5tite i nomenklaturu usluga u F BiH, te inkorporiranja

sestrinskih kompetencija u sustav zdravstvene zastite.


